

## ABSTRAK

Skripsi dengan judul “Konsep *Kufr* Dalam *Tafsir Al-Mishbah*” ini ditulis oleh Faris Humam Assidiqi, NIM. 2831133012, pembimbing I Muhammad Ridho MA, pembimbing II Dr. Abad Badruzaman, L.c, M.Ag.

Penelitian ini dilatarbelakangi fenomena kontemporer yang dengan mudahnya baik individu maupun kelompok mengkafirkan yang lain. Justifikasi kekafiran tersebut akan berdampak serius bagi terdovonis. Dalam rangka mengkaji secara mendalam tema tersebut, telaah perspektif ulama' moderat yakni Quraish Shihab dalam tafsirnya *Tafsir al-Mishbah*. Rumusan masalah dalam penulisan skripsi ini adalah (1) Apa makna *kufr* dalam al-Qur'an? (2) Bagaimana penafsiran Quraish Shihab terhadap ayat *kufr* dalam al-Qur'an? (3) Bagaimana kontekstualisasi penafsiran Quraish Shihab atas ayat *kufr*? Adapun yang menjadi tujuan penelitian ini adalah memaparkan makna *kufr* dalam al-Qur'an, penafsiran Quraish Shihab terhadap ayat *kufr*, dan kontekstualisasi penafsiran Quraish Shihab atas ayat-ayat *kufr*.

Metode penelitian ini kepustakaan digunakan metode pengumpulan data dengan dokumentasi. Pengumpulan data diperoleh dengan menelaah referensi dari karya-karya Quraish Shihab yang berkaitan dengan tema *kufr*. Sedangkan analisis data menggunakan analisis isi yakni dengan menganalisa penafsiran-penafsiran Quraish Shihab atas ayat *kufr*.

Hasil penelitian menunjukkan bahwa (1) makna *kufr* dalam al-Qur'an bisa disimpulkan menjadi dua golongan yakni makna *kufr* dalam akidah dan makna *kufr* dalam amal perbuatan. (2) Quraish Shihab dalam penafsirannya menyebutkan lima makna *kufr*. Pertama, *kufr ingkar* yakni mengingkari atau tidak mengakui wujud Allah. Kedua, *kufr juhud* yang berarti menolak kebenaran Tuhan. Ketiga, *kufr nikmat* yakni tidak mensyukuri karunia Allah. Keempat, *kufr* karena meninggalkan atau tidak mengerjakan tuntunan agama kendati tetap percaya. Kelima, *kufr bara'ah* yang berarti tidak merestui dan berlepas diri dari tanggung jawab. (3) Mengenai kontekstualisasi penafsiran Quraish Shihab atas ayat *kufr* yakni menjauhi sifat orang kafir, memanfaatkan sumberdaya alam, dan kebebasan menganut kepercayaan.

Kata Kunci: *kufr ingkar, kufr juhud, kufr nikmat, kufr bara'ah*

## ABSTRACT

Thesis entitled "*Kufr* Concept in *Tafsir Al-Mishbah*" was written by Faris Humam Assidiqi, NIM. 2831133012, advisor I Muhammad Ridho MA, advisor II Dr. The Century of Badruzaman, L.c, M.Ag.

This research is motivated by contemporary phenomenon that nowadays people is easy to name disbeliever(s) upon both individual or group. Justification of such disbelief will have a serious impact for the convict. In order to examine the theme thoroughly, it employed examine of the 'moderate' ulama's perspective of Quraish Shihab in the *Tafsir al-Mishbah* interpretation. Research questions in this reseacrh are (1) What is the meaning of *kufir* in al-Quran? (2) How is the interpretation of Quraish Shihab against *kufir* verses in the Quran? (3) How does contextualization of Quraish Shihab interpretation of *kufir* verse? As for the purpose of this study is to explain the meaning of *kufir* in the Quran, interpretation of Quraish Shihab against *kufir* verse, and contextualisation of Quraish Shihab interpretation of *kufir* verses.

This library research method used data collection from documentation. Data collection is obtained by examining the reference of Quraish Shihab's works relating to the *kufir* theme. While the data analysis used content analysis that is by analyzing interpretations of Quraish Shihab on *kufir* verse.

The results showed that (1) the meaning of *kufir* in the Quran can be summed up into two groups namely the meaning of *kufir* in the creed and the meaning of *kufir* in the deeds. (2) Quraish Shihab in his interpretation mentions the five meanings of *kufir*. First, the *kufir* denies that it denies or does not recognize the being of God. Second, *kufir juhud* means to reject God's truth. Third, *kufir* favors means not being grateful for God's gifts. Fourth, *kufir* for abandoning or not doing religious guidance while still believing in God. Fifth, *kufir bara'ah* means not to bless and disengage from responsibility. (3) Concerning the contextualization of Quraish Shihab's interpretation of *kufir* verse are to abstain from the nature of the disbelievers, to utilize natural resources, and freedom of belief.

Keywords: *kufir ingkar, kufir juhud, kufir nikmat, kufir bara'ah*

## الملخص

البحث العلمي تحت العنوان "مفهوم الكفر في التفسير المصباح" كتبه فارس همام الصديقي، رقم دفتر القيد. 2831133012، المشرف الأول محمد رضى الماجستير، المشرف الثاني د. عباد بدر الزمان الماجستير.

الخلفية من هذا البحث هي ظاهرة المعاصرة عن سهولة الفرد و الجماعية في اعتبار الكفر الى الغير. وسيكون تبرير هذا الكفر أثر خطير على المزعوم. اما في البحث العميق عن هذا الموضوع، فحص منظور العلماء المعتدل قريش شهاب في التفسير المصباح. و المشاكل في هذا البحث هي (1) ما معنى الكفر في القرآن؟ (2) كيف تفسير قريش شهاب على آيات الكفر في القرآن؟ (3) كيف سياق التفسير لقريش شهاب عن آيات الكفر؟ أما الغرض من هذا البحث فهو لشرح معنى الكفر في القرآن الكريم، و تفسير قريش شهاب على آيات الكفر، و سياق التفسير لقريش شهاب عن آيات الكفر.

استخدمت هذه الطريقة البحثية طريقة البحث المكتبي و جمع البيانات بالتوثيق. يتم جمع البيانات من خلال دراسة المرجع من كتب قريش شهاب متعلقة بموضوع الكفر. أن تحليل البيانات باستخدام تحليل المحتوى بتحليل تفسيرات قريش شهاب على آيات الكفر.

و تدل نتيجة البحث أن: (1) كان معنى الكفر في القرآن يمكن تلخيصها في مجموعتين، هما بمعنى الكفر في العقيدة و معنى الكفر في الفعل. (2) و يذكر قريش شهاب في تفسيره عن المعاني الخمسة للكفر. الأول، ينكر الكفر أنه ينكر أو لا يعترف بكون الله. الثاني، كفر الجحود الذي يرفض حقيقة الله. الثالث، كفر النعمة الذي لا يشكر نعمة الله. الرابع، كفر بعدم القيام الى التوجه الديني و لكن يؤمن. الخامس، كفر البراءة، وهو غير موافق و انسحاب النفس من المسؤولية. (3) سياق التفسير لقريش شهاب عن آيات الكفر تتمثل في الامتناع عن شخصية الكافرين، و إفادة مصدر طاقة العالم، و الحرية في الإعتقاد.

الكلمات الرئيسية: كفر المنكر، كفر الجحود، كفر النعمة، كفر البراءة.